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ПРОФСОЮЗЫ: ПРОБЛЕМЫ, ОПЫТ, РЕКОМЕНДАЦИИ
УДК 061.2(476)

КСЕНИЯ АНДРЕЕВНА ЛАСТОЧКИНА, 
старший преподаватель кафедры международного права 

Международного университета «МИТСО»

ОПТИМИЗАЦИЯ УЧАСТИЯ ПРОФСОЮЗОВ  
В НОРМОТВОРЧЕСКОЙ ДЕЯТЕЛЬНОСТИ В РЕСПУБЛИКЕ БЕЛАРУСЬ

Проводится сравнительный анализ теоретико-правовых и прикладных аспектов участия 
белорусских и зарубежных профсоюзов в правотворчестве и нормотворческой деятельности, 
его форм и способов. Определены особенности данного направления профсоюзной деятельности 
в Республике Беларусь. Охарактеризованы пути повышения эффективности участия профсоюзов 
в нормотворческой деятельности в Республике Беларусь.

K. A. LASTOCHKINA
THE ORGANIZATIONAL FORMS OF BELARUSSIAN TRADE UNION PARTICIPATION 

IN LAWMAKING IN THE REPUBLIC OF BELARUS
A comparative analysis of theoretical, legal and applied aspects of participation of Belarusian 

and foreign trade unions in law-making and norm-making activities, its forms and methods is thoroughly 
carried out. The features of Trade Union activity in the Republic of Belaru\s are defined. The ways of increasing 
the effectiveness of trade unions ‘ participation in standard-setting activities in the Republic 
of Belarus  are described. 
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ОЛЬГА НИКОЛАЕВНА МОНТИК,
кандидат экономических наук, доцент  

доцент кафедры бизнес-администрирования  
Белорусского национального технического университета

ДАРЬЯ ДМИТРИЕВНА КЛЕВ,
аспирант кафедры бизнес-администрирования  

Белорусского национального технического университета

ОЦЕНКА ЭФФЕКТИВНОСТИ  
ТУРИСТИЧЕСКИХ МАРШРУТОВ И НАПРАВЛЕНИЙ

Проводится анализ теоретических и методологических основ выработки и принятия реше-
ний по выбору эффективных туристических маршрутов и направлений. Разработан алгоритм 
оценки уровня эффективности отдельных туристических направлений и маршрутов для ту-
ристической компании. Разработан коэффициент эффективности туристического маршрута  
для туристической фирмы, отличающийся использованием динамических показателей полезного 
эффекта и затрат туристической компании, учетом изменения структуры себестоимости тур-
продукта, сопоставлением потенциального спроса на маршрут, продолжительности сезона, 
рентабельности маршрута и количества видов путешествий на данном маршруте с аналогич-
ными показателями в среднем по всем туристическим маршрутам, предлагаемым турфирмой.

O. N. MONTIK, D. D. KLEV
EFFICIENCY EVALUATION OF TOURIST ROUTES AND DIRECTIONS

The article deals with the analysis of theoretical and methodological basics of the decision- making proses 
of choosing the most efficient tourist routes and directions. A new algorithm of evaluating the efficiency 
ratio of certain tourist routes and directions for the travel agency is developed in the article. The efficiency 
evaluation ratio of certain tourist roots and directions for the travel agency is developed in the article.  
It differs from other methods in using dynamic indicators of beneficial effect and costs of travel agency  
from a certain tourist route and tour. This ratio also considers changes in the cost price structure of tour,  
the comparing of the demand for a certain tour and the growth of the number of orders from the customers 
to this travel agency, the comparing of the length of tourist season in various counties to the length  
of tourist season in a country for a certain trip, profitability indexes of service of various tours, and comparing  
the number of types of journeys, that can be organized in a certain direction, to the number of types  
of journeys, that travel agency has already organized. 

16.12.2019
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ДЗМІТРЫЙ МІКАЛАЕВІЧ ШВАЙБА,
кандыдат эканамічных навук, дацэнт,  

старшыня Мінскай абласной арганізацыі Беларускага прафсаюза  
работнікаў хімічнай, горнай і нафтавай галін прамысловасці,  

член дзяржаўнага экспертнага савета  
Дзяржаўнага камітэта па навуцы і тэхналогіях Рэспублікі Беларусь,  

дактарант Беларускага нацыянальнага тэхнічнага універсітэта,  
старшы навуковы супрацоўнік Навукова-даследчага палітэхнічнага інстытута

АСНОЎНЫЯ ПРАБЛЕМЫ ПРЫМЯНЕННЯ ДЫНАМІЧНЫХ РЭГРЭСІЙНЫХ 
МАДЭЛЯЎ ПРАГНАЗАВАННЯ САЦЫЯЛЬНА-ЭКАНАМІЧНАЙ БЯСПЕКІ

Дынамічныя шматфактарныя рэгрэсійныя мадэлі даюць магчымасць прымаць да увагі 
дынаміку прапорцый значэнняў выніковага паказчыка сацыяльна-эканамічнай бяспекі і паказчыкаў 
у рэтраспектыўным перыядзе. Да дэфектаў падобнай мадэлі трэба аднесці складанасць адбору 
паказчыкаў і вызначэнне іх значэнняў у перыядзе папярэджання, цяжкасць фарміравання шмат-
фактарных статычных рэгрэсійных мадэляў, распрацоўку прагнозных мадэляў, каэфіцыентаў 
рэгрэсіі. Не звяртаючы ўвагі на статыстычную значнасць шматфактарных мадэляў, якія 
ўжываюцца для фарміравання дынамічнай мадэлі, значэнні каэфіцыентаў рэгрэсіі па гадах маюць 
усе шанцы істотна вагацца ў часовым шэрагу дадзеных каэфіцыентаў. Папераменнае паніжэнне 
ці ж уздым каэфіцыентаў рэгрэсіі з прычыны перайначвання ўздзеяння паказчыкаў на дынаміку 
значэнняў выніковага паказчыка сацыяльна-эканамічнай бяспекі нярэдка не дазваляе стварыць 
прагнозную мадэль.

DZ. SHVAIBA
THE MAIN PROBLEMS OF APPLICATION OF DYNAMIC REGRESSION MODELS 

OF SOCIO-ECONOMIC SECURITY FORECASTING
Dynamic multi-factor regression models make it possible to take into account the dynamics  

of the proportions of the resulting indicator of socio-economic security and indicators in the retrospective 
period. The defects of such a model include the complexity of selecting indicators and determining their 
values in the lead period, the difficulty of forming multivariate static regression models, the development 
of predictive models of regression coefficients. Without paying attention to the statistical significance  
of multivariate models used to form a dynamic model, the values of regression coefficients over the years 
have all the chances to fluctuate significantly in the time series of these coefficients. The alternately decreasing 
or rising regression coefficients due to the modification of the impact of indicators on the dynamics  
of the values of the resulting indicator of socio-economic security often does not allow to create a forecast 
model.

12.02.2020
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ЮРИСПРУДЕНЦИЯ
УДК 34(091)(476))

АЛЯКСЕЙ ФЁДАРАВІЧ ВІШНЕЎСКІ,
доктар гістарычных навук, прафесар права, 

прафесар кафедры тэорыі і гісторыі дзяржавы і права Акадэміі МУС Рэспублікі Беларусь

УСЕАХОПНЫ КАНТРОЛЬ ЗА НАСЕЛЬНІЦТВАМ — ВЫЗНАЧАЛЬНАЯ РЫСА 
ПАЛІТЫКА-ПРАВАВОГА РЭЖЫМУ САВЕЦКАЙ ДЗЯРЖАВЫ (1917–1953 ГГ.)
На падставе розных навуковых крыніц і перш за ўсё дакументальнага архіўнага матэрыяла 

даследуюцца пытанні асаблівасцей станаўлення і ўмацавання савецкага палітыка-прававога 
рэжыму як элемента формы дзяржавы з моманту перамогі Кастрычніцкай рэвалюцыі да смерці 
Сталіна. Зроблена выснова, што фарміраванне бальшавікамі спецыяльных структур палітычнага 
кантролю, у тым ліку палітычнага вышуку, было выклікана іх імкненнем утрымаць уладу ў сваіх 
руках любымі сродкамі. Дастаткова аб’ектыўныя, перш за ўсё закрытыя звесткі пра рэальныя 
настроі і думкі ўсіх сацыяльных груп насельніцтва краіны ў адносінах да савецкай улады вышэй-
шай партыйна-дзяржаўнай наменклатуры былі неабходныя для прыняцця як тактычных, так  
і стратэгічных рашэнняў кіраўніцкага і ідэялагічнага характару, для партыйна-савецкай эліты, 
якая была галоўным спажыўцом вялікага аб’ёму інфармацыі. Ёй валодалі спецслужбы. Рэгулярна 
пастаўляліся падборкі шматлікіх фактаў з патаемных бакоў жыццядзейнасці савецкага гра-
мадства, якія выступалі важнейшым інструментам утрымання палітычнай улады. Галоўнымі 
выканаўцамі ўсеахопнага палітычнага кантролю за насельніцтвам былі органы УНК — ДПУ — 
АДПУ — НКУС — МДБ. Закрытасць палітычнага кантролю, даступнасць яго інфармацыі толькі 
абмежаванаму колу асоб партыйна-дзяржаўнага кіраўніцтва робяць яе параўнальна важнай  
і аб’ектыўнай крыніцай звестак пра рэальныя гісторыка-прававыя працэсы разглядаемага перыя-
ду як у цэлым у савецкай дзяржаве, так і ў яе складовай частцы — Беларускай ССР.

А. F. VISHNEVSKY 
COMPREHENSIVE CONTROL OVER THE POPULATION IS A DEFINING FEATURE 

OF THE POLITICAL AND LEGAL REGIME OF THE SOVIET STATE (1917–1953
Based on various scientific sources and primarily documentary archival material, the article examines 

the peculiarities of the formation and strengthening of the Soviet political and legal regime as an element 
of the state form from the moment of the victory of the October Revolution to the death of Stalin. It is 
concluded that the formation of special structures of political control by the Bolsheviks, including political 
investigation, was caused by their desire to keep power in their hands by any means. Sufficiently objective, 
first of all, closed information about the real moods and thoughts of all social groups of the country’s 
population in relation to the Soviet government of the highest party and state nomenclature was necessary 
for making both tactical and strategic decisions of a managerial and ideological nature. For the party-Soviet 
elite, which was the main consumer of a large amount of information held by the secret services, regularly 
supplied collections of numerous facts from the secret sides of the life of Soviet society were the most 
important tool for retaining political power. The main performers of all-encompassing political control over 
the population were the bodies of the UNK-GPU-odpu-NKVD-MGB. The closeness of political control and the 
availability of its information only to a limited number of persons in the party and state leadership make 
it a relatively important and objective source of information about the real historical and legal processes 
of the period in question, both in the Soviet state as a whole and in its constituent part-the Belarusian SSR.
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ВЗАИМОСВЯЗЬ ЮРИДИЧЕСКОГО ЛИЦА И ЕГО КОЛЛЕКТИВА 
В КОНТЕКСТЕ ОПРЕДЕЛЕНИЯ ПРАВА ОРГАНИЗАЦИИ  

НА КОМПЕНСАЦИЮ НЕМАТЕРИАЛЬНОГО ВРЕДА
Рассматривается актуальный вопрос о возможности причинения юридическому лицу вреда 

нематериального характера и отдельные аспекты содержания этого вреда. Анализируется 
правовое значение взаимосвязи юридического лица с его руководством и персоналом при опреде-
лении содержания неимущественного вреда, причиняемого организации.

Согласно законодательству Беларуси организации может быть причинен только имуще-
ственный вред. Такая позиция не соответствует зарубежной практике и современной право-
вой мысли и обусловлена недостаточной нормативной регламентацией понятия «вред», в том 
числе отсутствием правового обоснования возможности причинения вреда нематериального 
характера сотрудникам организации в связи с их деятельностью.

V. V. KARPENKAU
INTERRELATION OF THE CORPORATION, ITS MANAGEMENT AND EMPLOYEES 

IN THE CONTEXT OF DETERMINING THE COMPANY'S RIGHT  
TO COMPENSATION FOR NON-MATERIAL DAMAGE

The article deals with the current issue of the possibility of causing non-material harm to a legal entity  
and certain aspects of the content of this harm. The legal significance of the relationship between  
a corporation and its management and staff in determining the content of non-material harm caused  
to the organization is analyzed.

According to the legislation of Belarus, only property damage can be caused to an organization. This 
position, which does not correspond to foreign practice and modern legal thought, is due to insufficient 
regulatory regulation of the concept of «harm», including the lack of legal justification for the possibility  
of causing non-material harm to employees of the corporation in connection with their activities.
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ФОРМИРОВАНИЕ ПРЕДПОСЫЛОК И СТАНОВЛЕНИЕ  
ОСНОВНЫХ МОДЕЛЕЙ СОЦИАЛЬНО-ПАРТНЕРСКИХ ОТНОШЕНИЙ: 

МЕЖДУНАРОДНЫЙ И НАЦИОНАЛЬНЫЙ ОПЫТ
Анализируются предпосылки и исследована история мирового опыта регулирования пар-

тнерских отношений в трудовой сфере, а также основные модели коллективных трудовых 
правоотношений, складывающиеся на протяжении ХХ в. Анализируются основные дефиниции, 
применяемые в рамках данной проблематики. Проводится сравнительно-правовой анализ на-
чального этапа становления трудовых правоотношений в развитых государствах Запада  
и выявляются особенности данных процессов на белорусских землях. Значительное внимание 
уделяется началам профсоюзного движения и выявлению тенденций изменения отношения го-
сударства к профессиональным объединениям работников от уголовного преследования к под-
держке и сотрудничеству.

O. M. LENTSEVICH
THE FORMATION OF PREREQUISITES AND BECOMING 

OF THE BASIC MODELS OF SOCIAL PARTNERSHIPS:  
INTERNATIONAL AND NATIONAL EXPERIENCE

The article analyzes the prerequisites and explores the history of world experience in regulating 
partnerships in the labor sphere, as well as the basic models of collective labor relations that have developed 
over the course of the 20th century. The basic definitions used in the frаmеwогk of this issue are analyzed.  
А comparative legal analysis of the initial stage of the formation of lаbоr relations in the developed 
countries of the West is carried out and the features of these processes on the Belarusian lands are revealed. 
Considerable attention is paid to the principles of the trade union movement and the identification of trends 
in the state's attitude towards professional associations of workers from criminal prosecution to support 
and cooperation.
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СОСТОЯНИЕ ТРУДОВОГО ПРАВООТНОШЕНИЯ  
В СЛУЧАЕ ПРИОСТАНОВЛЕНИЯ ТРУДОВОГО ДОГОВОРА

Статья посвящена исследованию трудового правоотношения и трудового договора с точ-
ки зрения возможности их приостановления. Представлены связи трудового договора и тру-
дового правоотношения, в том числе при рассмотрении таких явлений в статике и динамике. 
Именно динамичное состояние трудового договора и трудового правоотношения предполага-
ет возможность их приостановления. В работе анализируются научные позиции Л. Ю. Бугрова,  
К. Л. Томашевского, Э. Н. Бондаренко, Я. В. Симутиной, М. А. Вишняковой, использованы исследова-
ния В. Н. Скобелкина, В. М. Лебедева, В. А. Кучинского и ряда других ученых. 

Среди прочего, делается вывод о том, что приостановление трудовых правоотношений сле-
дует рассматривать в узком и широком смыслах.

При законодательном закреплении приостановления трудового договора приостановление 
трудовых правоотношений следует рассматривать в узком смысле. При рассмотрении трудо-
вых правоотношений в узком смысле их полное приостановление невозможно.

T. A. MAZURAVA
POSTGRADUATE AT THE NATIONAL CENTRE OF LEGISLATION 

AND LEGAL RESEARCH OF THE REPUBLIC OF BELARUS
The article is devoted to the research of a labor relation and a labor contract in terms of the possibility 

of their suspension. The author gives modern approach to the interdependence between a labor relation 
and a labor contract. The author reveals such interdependence while in static and dynamic state of a labor 
relation and a labor contract.

The dynamic state of a labor relation and a labor contract is the determinative for the possibility  
of their suspension. The paper analyzes the scientific position of L. Bugrov, K. Tomashevsky, E. Bondarenko, 
Y. Simutina, M. Vishnyakova, V. Skobelkin, V.Lebedev, V. Kuchinsky and several other scientists.

Among the other issues, the researcher conclude that the suspension of labor relations should be 
considered in a narrow and broad sense.

In order to legislative fixing of the suspension of a labor contract, the suspension of labor relations 
should be considered in the narrow sense. If labor relations are considered in the narrow sense, it should 
be admitted that their complete suspension is not possible.
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УДК 343.9
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доктор юридических наук, профессор, профессор кафедры уголовного процесса 
Академии Министерства внутренних дел Республики Беларусь

ТАТЬЯНА ВИКТОРОВНА АХРАМЕНКО, 
преподаватель кафедры криминалистических экспертиз  

Академии Министерства внутренних дел Республики Беларусь

ЭЛЕКТРОННЫЙ ДОКУМЕНТ  
КАК ИСТОЧНИК ДОКАЗАТЕЛЬСТВ В УГОЛОВНОМ ПРОЦЕССЕ

Рассматриваются вопросы определения места электронных документов в системе источни-
ков доказательств в уголовном процессе, обосновывается необходимость выделения электрон-
ного документа в качестве самостоятельного источника доказательств, а также предлагается 
комплекс мер, позволяющий повысить эффективность использования электронных документов  
в ходе расследования уголовных дел и рассмотрения их в суде.

A. S. RUBIS, T. V. AKHRAMENKO

ELECTRONIC DOCUMENT AS A SOURCE OF EVIDENCE IN A CRIMINAL PROCESS
The article considers the issues of determining the place of electronic documents in the sys tem 

of sources of evidence in criminal proceedings, justifies the need to allocate an electronic document 
as an independent source of evidence, and also offers a set of measures to improve the efficiency  
of using electronic documents in the course of criminal investigations and their consideration  
in court.

21.07.2020
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ПРАВОВОЕ РЕГУЛИРОВАНИЕ ИММУНИТЕТА  
ВЫСШИХ ДОЛЖНОСТНЫХ ЛИЦ ОТ УГОЛОВНОГО ПРЕСЛЕДОВАНИЯ: 

МЕЖДУНАРОДНЫЙ И НАЦИОНАЛЬНЫЙ АСПЕКТЫ
Исследуется институт иммунитета высших должностных лиц государства от уголовного 

преследования. Указанное правовое явление нашло законодательное закрепление на международ-
ном, национальном уровнях, а также в двусторонних и многосторонних договорах между госу-
дарствами. Акцентируется внимание на том, что в международной практике нередки случаи 
лишения высших должностных лиц государства иммунитета в случае совершения ими между-
народных преступлений. Проводится анализ позиций по данному вопросу различных государств,  
в том числе и Республики Беларусь. Отдельное внимание уделяется вопросу о субъектах при-
менения абсолютного иммунитета — должностных лицах государства, на которых данный 
иммунитет должен распространяться. В заключении автор делает ряд выводов, в том числе  
и о необходимости приведения норм уголовного и уголовно-процессуального законодательства 
в части действия иммунитета высших должностных лиц государства в соответствие c Нюрн-
бергскими принципами. 

S. V. RYBAK
LEGAL REGULATION OF THE IMMUNITY OF THE HIGHER OFFICERS  

FROM CRIMINAL PROSECUTION: INTERNATIONAL AND NATIONAL ASPECTS
The article examines the notion of immunity of top state officials from criminal prosecution. This legal 

phenomenon has found legal support at the international and national levels, as well as in bilateral  
and multilateral treaties between States. The author focuses on the fact that in international practice, it is 
not uncommon to deprive senior state officials of immunity in the event of their committing international 
crimes. The analysis of positions on this issue of various States, including the Republic of Belarus, is carried 
out. Special attention is paid to the issue of subjects of absolute immunity-state officials who this immunity 
should be applied to. In conclusion, the author draws a number of conclusions, including the need to bring 
the norms of criminal and criminal procedure legislation in terms of the immunity of top state officials 
ccording to the Nuremberg principles.
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КОНСТИТУЦИОННАЯ ВОЗМОЖНОСТЬ ОСУЩЕСТВЛЯТЬ  
ЭКОНОМИЧЕСКУЮ ДЕЯТЕЛЬНОСТЬ — ПРАВО ИЛИ СВОБОДА ЛИЧНОСТИ?

Статья посвящена установлению сущности конституционной возможности осуществлять 
экономическую деятельность в субъективном измерении посредством ответа на вопрос: явля-
ется ли такая возможность правом или свободой? Проанализированы основные научные позиции 
в вопросе терминологического обозначения конституционно предоставленной возможности 
осуществлять экономическую деятельность, а также господствующие доктринальные взгляды 
на соотношение таких правовых категорий, как «права» и «свободы» личности. Проведенное ис-
следование позволило определить основания разграничения понятий «право» и «свобода» приме-
нительно к экономической деятельности. С учетом полученных результатов сделан вывод, что 
конституционно предоставленная личности возможность осуществлять различные, не запре-
щенные законом экономические виды деятельности в субъективном измерении представляет 
собой конституционное право на осуществление экономической деятельности.

А. V. SMIRNOV 
CONSTITUTIONAL OPPORTUNITY TO CARRY OUT ECONOMIC ACTIVITY — 

RIGHT OR FREEDOM OF PERSONALITY?
The article is devoted to establishing the essence of the constitutional ability to carry out economic 

activity in the subjective dimension by answering the question: is such an opportunity a right or freedom?  
The article analyzes the main scientific positions in the terminological designation of the constitutionally 
granted opportunity to carry out economic activity, as well as the prevailing doctrinal views  
on the relationship between such legal categories as «rights» and «freedoms» of an individual. The study 
allowed us to determine the basis for distinguishing between the concepts of «law» and «freedom» in relation 
to economic activity. Based on the results obtained, it was concluded that the constitutionally granted person 
the opportunity to carry out various economic activities not prohibited by law in the subjective dimension  
is a constitutional right to carry out economic activities.

20.04.2020
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ЕЛЕНА АЛЕКСАНДРОВНА ДУБОВИК, 
кандидат исторических наук,  
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ИДЕИ ПАРТНЕРСТВА И ДИАЛОГА  
В ИСТОРИИ ЗАРУБЕЖНОЙ СОЦИАЛЬНОЙ МЫСЛИ

Идеи партнерства и диалога имеют глубокие историко-философские корни. Они тесно свя-
заны с проблемами социального взаимодействия, конфликта и теорией общественного догово-
ра. Феномен социального партнерства является результатом длительной эволюции общества  
и обществознания. Кроме философов и социологов, определенный вклад в научное осмысление  
и развитие идеи социального партнерства внесли зарубежные правоведы, экономисты и по-
литологи. Теория социального партнерства является идеологической основой гармонизации  
социально-трудовых отношений, она используется Международной организацией труда и проф-
союзами.

A. K. DUBOVIK, E. A. DUBOVIK

THE IDEAS OF PARTNERSHIP AND DIALOGUE 
IN THE HISTORY OF FOREIGN SOCIAL THOUGHT

The ideas of partnership and dialogue have deep historical and philosophical roots. They are closely 
related to the problems of social interaction, conflict, and social contract theory. The phenomenon of social  
partnership is the result of a long evolution of society and social science. In addition to philosophers  
and sociologists, foreign lawyers, economists and political scientists have made a certain contribution  
to the scientific understanding and development of the idea of social partnership. The theory of social 
partnership is the ideological basis for harmonizing social and labor relations, it is used by the 
International Labor Organization and trade unions.
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ВОПРОСЫ СОЦИОЛОГИЧЕСКОГО ИССЛЕДОВАНИЯ 
СОЦИАЛЬНОЙ АДАПТАЦИИ МОЛОДЫХ КАДРОВ  

В СОВРЕМЕННОМ БЕЛОРУССКОМ СЕЛЕ 
Раскрыто содержание понятия «молодые кадры современного белорусского села», рассмо-

трена их образовательная и профессиональная структура. Обоснована потребность в социо-
логическом изучении социальной адаптации сельских молодых кадров. Представлены различные 
подходы к исследованию адаптационных процессов. Определены уровни социальной адаптации 
молодых кадров в современном белорусском селе: 1) уровень административно-территориаль-
ной единицы (адаптация к социально-экономическим, инфраструктурным, демографическим ус-
ловиям села); 2) уровень сельского социума (адаптация к нормам и ценностям сельского социума; 
взаимоотношениям в трудовом коллективе, в дружеской компании, в сельской общине, с сосед-
ским окружением); 3) уровень личности (ценностные ориентации молодых кадров, их представ-
ления об успехе и благополучии, возможности самореализации в случае проживания и работы 
в селе). Установлена взаимосвязь и взаимозависимость уровней социальной адаптации сельских 
молодых кадров. 

А. YU. SAKOVICH 
QUESTIONS OF SOCIOLOGICAL RESEARCH OF SOCIAL ADAPTATION 

OF YOUNG PERSONNEL IN A MODERN BELARUSIAN VILLAGE
The content of «young professionals of the modern Belarusian village» has been revealed in the article, 

their educational and professional structure has been and considered. The need for sociological study  
of social adaptation of rural young professionals is justified. Different approaches to the study of adaptation 
processes are presented. The levels of social adaptation of young professionals in the modern Belarusian 
village are defined: 1 the level of the administrative-territorial unit (adaptation to the socio-economic, 
infrastructure, demographic conditions of the village; 2 the level of rural society (adaptation to the norms 
and values of rural society; relationships in the labor collective, in a friendly company, in a rural community, 
with neighbors; 3 personal level (value orientations of young professionals, their ideas about success and 
well-being, opportunities for self-fulfillment living and working in the village). The interconnectedness and 
interdependence of the levels of social adaptation of rural young professionals have been established.
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МЕЖДУНАРОДНО-ПРАВОВЫЕ ОСНОВЫ  
БЕЛОРУССКО-КИТАЙСКОГО СОТРУДНИЧЕСТВА

Анализируется поэтапное развитие двусторонних белорусско-китайских отношений и их 
нормативно-правовое закрепление. Выявлены некоторые характерные особенности и тенден-
ции процесса результативного взаимодействия.

S. N. KNYAZEV
INTERNATIONAL LEGAL FRAMEWORK OF BELARUSIAN-CHINESE RELATIONS
The article analyzes the gradual development of bilateral Belarusian-Chinese relations and their 

regulatory and legal consolidation. Some characteristics and trends in the process of effective interaction 
have been revealed.
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ИННОВАЦИОННАЯ БЕЗОПАСНОСТЬ ЧЕРЕЗ ПРИЗМУ 
ИНСТИТУЦИОНАЛЬНОЙ ПОЛИТИКИ: 

ТЕОРЕТИКО-МЕТОДОЛОГИЧЕСКИЙ АСПЕКТ
Рассматривается роль инновационной безопасности в системе государственной политики 

формирования инновационного пути развития. Отмечается, что значительная роль в форми-
ровании и эффективном функционировании национальной инновационной системы принадле-
жит системе инновационной безопасности. Важнейшим условием безопасного и устойчивого 
перехода к инновационной экономике являются трансформация существующих и формирование 
новых институциональных структур. В результате проведенного исследования автор делает 
вывод о том, что без создания системы инновационной безопасности, реформирования инсти-
туциональных институтов, ориентированных на инновационное развитие, формирование 
институциональной среды, инновационные преобразования не будут иметь успеха. При этом 
инновационная безопасность находится в диалектической взаимосвязи с институциональными 
институтами, а государство является ключевой институциональной структурой инновацион-
ной безопасности и инновационного процесса в целом.

V. A. SACOVICH
INNOVATIVE SECURITY THROUGH THE PRISM OF INSTITUTIONAL POLICY: 

THEORETICAL AND METHODOLOGICAL ASPECT
The article discusses the role of innovative security in the system of state policy of forming an innovative 

development path. It is noted that a significant role in the formation and effective functioning of the national 
innovation system belongs to the innovation security system. The most important condition for a safe  
and sustainable transition to an innovative economy is the transformation of existing and the formation  
of new institutional structures. As a result of the study, the author concludes that, without creating a system 
of innovative security, reforming institutional institutions focused on innovative development, creating  
an institutional environment, innovative transformations will not be successful. At the same time, innovative 
security is in dialectical relationship with institutional institutions, and the state is a key institutional 
structure of innovation security and the innovation process as a whole.
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МОРАЛЬ КАК УНИВЕРСАЛЬНЫЙ ФАКТОР  
НЕЙТРАЛИЗАЦИИ ПРОТИВОРЕЧИЙ ЮРИДИЧЕСКОГО ПОЗИТИВИЗМА  

И ОСНОВА СОЗДАНИЯ НОВОГО МЕХАНИЗМА ПРАВОВОГО РЕГУЛИРОВАНИЯ
Рассматривается комплекс философско-правовых вопросов диалектики морали и права как 

основных регуляторов поведения человека и общества. Делается вывод о неспособности пра-
ва, трактуемого с позиций юридического позитивизма, обеспечить эффективное регулирование 
общественных отношений. С целью преодоления указанной проблемы обосновывается необходи-
мость целенаправленного использования норм морали в процессе создания и реализации законо-
дательных норм.

V. P. SHIENOK
MORALITY AS A UNIVERSAL FACTOR  

OF NEUTRALIZATION CONTRADICTIONS OF POSITIVE SCHOOL OF LAW  
AND THE BASIS FOR CREATING A NEW MECHANISM OF LEGAL REGULATION
A complex of philosophical and legal issues of dialectics of morality and law as the main regulators  

of human and society behavior is considered. The conclusion is made about the inability of law, interpreted 
from the standpoint of legal positivism, to ensure effective regulation of social relations. In order to overcome 
this problem, the necessity of purposeful use of moral norms in the process of creating and implementing 
legislative norms is substantiated.

04.08.2020




	обл_журн_3_2020
	Страница 1

	стр2-3 обложки 3_2020_q
	1: стр 2 обложки
	2: стр 1 журнала-разворот
	3: стр 3 обложки

	ТПО_2020_3_печать.pdf
	Пустая страница



